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ENS HA AGRADAT_ NO ENS HA AGRADAT_
Que, segons va manifestar en el rendiment de comptes 
del passat febrer, el govern de Junts s’hagi vist obligat a 
fer un gir en certes polítiques: 
1.  Sembla que tirarà endavant el projecte d’Institut-

escola tal com el vam encarrilar nosaltres. 
2. Aposta pel porta a porta com a única solució a una 

correcta gestió dels residus que generem. De la 
mateixa manera, i malgrat que estigui en el seu PAM, 
frenarà la reposició de contenidors malmesos, ja que 
seria una despesa inútil, perquè s’hauran de retirar 
quan s’hagi implementat el porta a porta a tot el poble, 
no més enllà de l’any vinent sembla ser.

3.  Estan disposats a aprovar defi nitivament, com també 
van manifestar, el POUM que vam aprovar inicialment, 
per unanimitat, en el darrer mandat i que ells mateixos 
ja havien adormit l’any 2014.

El silenci amb què, des del govern, s’ha tractat un tema 
tan greu, al nostre entendre, com són els delictes d’abús 
sexual que s’han donat, i sentenciat, en el nostre poble.
Cap missatge de suport a les víctimes, cap declaració 
de rebuig i denúncia dels fets, cap participació en 
les concentracions populars en suport a les víctimes 
d’aquesta violència.
I aquest silenci sobta, ja que la mateixa alcaldessa 
s’afanyava fa dos anys a titllar les persones que 
denunciaven els fets (“parafernàlia”?) de covardes, sense 
escrúpols i difamadores:

Ara que hi ha sentència, seria imprescindible rectifi car.



amb l’argument que la persona en qües-
tió mai havia format part d’un Govern, 
tot i que n’hi ha d’altres que tampoc i no 
per això tenen la qualifi cació de “regido-
res adjuntes”. La CUP aquí hi veiem un 
paternalisme de l’alcaldessa cap al regi-
dor més jove. 
Les actuacions de Junts per Catalunya a 
Sant Pol, des d’aleshores, han sigut: mi-
nimitzar els Pressupostos Participatius 
(amb la fi nalitat de suprimir-los?), des-
activar el Consell de la Vila, eliminar 
els consells sectorials de medi ambient, 
igualtat, cultura i seguretat, paralitzar 
la implementació del Pla de Seguretat 
de Sant Pol, instal·lar unes lletres amb el 
nom del poble a la façana marítima, en-
carregar un mural per pintar una paret 
de la Plaça del Tint a més de prohibir-hi 
jugar a pilota als nens i nenes, retardar 
l’ampliació del porta a porta sabent 
que l’acabaran assumint (no saben com 
explicar-ho als seus votants), i elaborar 
més de 2 mesos tard el pressupost muni-
cipal. Pel que fa a aquests pressupostos, 
només una pinzellada: 6.000€ anuals en 
polítiques d’habitatge que es limiten a 
traslladar l’Ofi cina d’Habitatge (actual-
ment a Calella) al Consell Comarcal del 
Maresme. De veritat que aquest és el 
pressupost per fer polítiques d’habitatge 
a la nostra vila? Menys de la meitat dels 
12.049€ que han costat les famoses lle-
tres de l’estació. A Sant Pol no hi ha pro-
blema d’habitatge? Que ho preguntin al 
jovent, la gent gran, la classe treballadora 
que es vol quedar a viure al seu poble i no 
pot de cap manera!
Aquest és un balanç del primer any d’un 
Govern que es presentava per “reactivar” 
Sant Pol i que compta amb 6 persones 
dedicades a 100% per “aconseguir-ho”. 
Tot i això, el govern improvisa i els pro-
jectes importants o avancen massa a poc 
a poc o tiren enrere.

Aquesta paràlisi que viu Sant Pol sota un 
Govern que pretén adormir el nostre po-
ble encara s’accentua més si la comparem 
amb l’activitat de la CUP durant el seu 
primer any al Govern. Fa 4 anys, a més a 
més, no era un context fàcil per a un Go-
vern nou: els desperfectes del temporal 
Glòria eren ben visibles i la pandèmia de 
la Covid va suposar un cop molt dur. Mal-
grat aquelles circumstàncies del tot excep-
cionals no es va deixar de treballar en els 
eixos estratègics. Un resum: es va desen-
callar el projecte de l’edifi ci de l’institut al 
mateix temps que s’aturava la construcció 
de prop de 100 nous habitatges a l’entra-
da del poble, l’índex de transparència de 
l’Ajuntament va passar d’un 51% a un 89% 
i vam iniciar els primers Pressupostos 
Participatius  de la història de Sant Pol, 
s’enllestia el Pla Director d’Actuació de la 
Policia Local que defi neix el model de po-
licia comunitària i de proximitat, es treba-
llaven campanyes de consum de KM0, es 
va crear una ofi cina virtual per assessorar 
les persones i comerços afectats pels efec-
tes de la Covid i es va impulsar la neteja 
sostenible de les platges i la llera de la 
riera i el seu delta, iniciant una gestió inte-
gral de la conca de la Vallalta com a espai 
d’alt valor natural.
No tenim més espai en aquest apartat 
per fer una memòria exhaustiva, però 
els fets parlen per si sols. És important 
una nova manera de fer política, basada 
en la intel·ligència col·lectiva i que ens 
podria fer sentir vilatans i vilatanes en-
front d’un model que ens sotmet a pràc-
tiques clientelars i/o paternalistes. La 
nostra proposta municipal promou un 
poble viu i participatiu, que tothom pu-
gui opinar, escoltar, debatre i decidir so-
bre com millorem Sant Pol. És l’arrel de 
“tota política que no fem nosaltres, serà 
feta contra nosaltres!” que deia el mestre 
Joan Fuster.

En aquests mesos hem observat actua-
cions i hem pogut valorar un Pla d’Actua-
ció Municipal i uns pressupostos (hem 
hagut d’esperar molt) que ens indiquen 
quin és el model de poble que Junts plan-
teja: basat en l’aparença i que redueix 
Sant Pol al turisme. Un Sant Pol “bonic”, 
despersonalitzat, acomplexat i poca cosa 
més. La manera de fer? La de sempre: me-
sures clientelars i a demanda d’uns pocs. 
Amb tot, volen deixar en no res tots els 
avenços que en el darrer mandat s’havien 
fet en participació ciutadana, igualtat, 
medi ambient, seguretat, entre d’altres.
Quan falta un mes per complir el primer 
any, el Govern de Junts per Catalunya 
de Sant Pol s’ha dedicat principalment a 
dues qüestions: la primera, desfer tot allò 
que tenia alguna cosa a veure amb la par-
ticipació ciutadana i la qualitat democrà-
tica de Sant Pol; la segona, gastar-se mi-
lers i milers d’euros en estètica del poble. 
Si recordeu, la legislatura va començar 
amb mal peu perquè Junts per Catalunya 
pretenia que el seu Govern de 6 persones 
gastés més en salaris pels regidors del 
Govern que l’anterior d’ERC i la CUP for-
mat per 7 persones. Un despropòsit que 
van haver de rectifi car. En paral·lel, van 
dissenyar un organigrama del Govern 
que ni ells mateixos entenien i que modi-
fi caven a cada plenari, inventant-se regi-
dories “adjuntes” que mai havien existit 

Un any 
de desgovern
Balanç del primer any d’un govern que no governa

“ “Un Sant Pol “bonic”, des-
personalitzat, acomplexat i 
poca cosa més. La manera de 
fer? La de sempre: mesures 
clientelars i a demanda 
d’uns pocs.

El mes vinent es complirà el primer any de mandat de la legislatura 2023-2027. La CUP no vam fer 
cap valoració dels primers 100 dies del Govern perquè considerem que un nou equip ha de tenir temps 
sufi cient per poder estudiar com aplicar les seves propostes, però ara sí que pensem que és el moment 
per fer un balanç d’aquest primer any. 



Junts, 
va de sèrio?

Ara que hem conegut la sentència condemnatòria al fi sioterapeuta de Sant 
Pol Eduard Sauleda, des de la CUP volem expressar el màxim suport a les 
dones que han patit els abusos sexuals i, per això, presentarem al proper Ple 
d’aquest mes d’abril la següent proposta de declaració institucional. 

DECLARACIÓ INSTITUCIONAL DE SUPORT A LES VÍCTIMES D’ABÚS SEXUAL 
PER PART DEL FISIOTERAPEUTA EDUARD SAULEDA

Exposició de MOTIUS 
El Jutjat Penal Número 1 d’Arenys de Mar ha condemnat el veí de Sant Pol de Mar 
Eduardo Sauleda Gimenez com a autor de tres delictes d’abús sexual en el marc de 
la seva activitat com a fi sioterapeuta. Els abusos es van produir entre els anys 2017 
i 2019 a la seva consulta de Sant Pol de Mar. Un dels delictes és d’abús continuat; un 
altre, consumat, i un altre, en grau de temptativa. Eludeix l’ingrés a presó perquè no té 
antecedents penals. La Fiscalia demanava penes superiors: 9 anys de presó i 5 d’inha-
bilitació, pels fets que el jutge considera provats.
El jutge també li ha imposat dos anys d’inhabilitació com a fi sioterapeuta. El con-
demnat, Eduardo Sauleda Gimenez, haurà d’abonar una sanció econòmica (multa) 
de 14.400€.  A les víctimes les indemnitza amb 3.000€, 3.000€ i 1.500€ a cadascuna. El 
fi sioterapeuta ha presentat un recurs d’apel·lació, i continua exercint.
Segons la sentència condemnatòria, Sauleda va actuar amb l’objectiu de satisfer el 
seu desig sexual. En els tres casos va demanar a les perjudicades actuacions  que no 
eren necessàries per al tractament al qual van acudir a la seva consulta “amb la inten-
ció atemptar contra la seva llibertat sexual, satisfent el seu propi desig sexual i actuant 
en tot moment sense el seu consentiment”, com assenyala el magistrat a la sentència, 
Luis Javier Abás Inglés. 
El condemnat demanava, per exemple, que es despullessin completament, es dutxava 
o es treia tota la roba davant d’elles, els deia que tenien un bloqueig sexual, els feia 
massatges als pits, les besava als llavis, o els feia comentaris intimidatoris. 
No podem deixar de recordar com ja vam dir el mes de setembre passat, quan es van 
publicar al diari ARA aquests fets, que es podrien parlar de més testimonis, entre d’al-
tres,  el de la dona que testimoniava abusos perpetuats el mes d’agost passat, mentre 
el procés judicial estava en marxa. Els fets han estat sostinguts en el temps, durant 
més d’una dècada.
El passat mes de setembre, aquest ple va aprovar per unanimitat una moció de suport 
a les dones víctimes d’aquests abusos, però durant tot aquest procés hem pogut ser 
testimonis del “judici social” que el poble de Sant Pol ha fet a les dones víctimes fi ns al 
punt de sentir dir a la nostra alcaldessa en declaracions a la premsa que l’ajuntament 
no havia rebut notifi cació “ofi cial” al respecte i, per tant, no es podia posicionar.

Pels motius i fets exposats, la CUP Sant Pol proposa 
l’adopció dels següents ACORDS:
1-.  El suport unànime a totes les persones que han patit abusos, a les denunciants i 

les testimonis, sense oblidar totes les altres víctimes que no hem sentit encara, que 
han parlat només en la confi dència, o les que no han parlat encara. Demanem que 
es respecti la seva intimitat, que no es qüestioni, ni es menystingui, ni es minimitzi 
el testimoni de les afectades per aquest cas. Que a Sant Pol de Mar mai es torni a 
qüestionar cap dona que tingui la valentia i la força per relatar qualsevol abús o 
violència masclista viscuda.

2-.  Ara que la sentència ja és pública i condemnatòria, que l’Ajuntament de Sant Pol 
ofereixi tot el suport i acompanyament que les dones puguin necessitar i que ga-
ranteixi el compliment de la pena.

3-.  Reiterem la necessitat de convocar el Consell Municipal d’Equitat com a motor 
del Pla local Sant Pol feminista de transversalització de les polítiques de gènere 
aprovat per aquest ple en data 30 de març de 2023, per la seva immediata posada 
en marxa, tot recordant que l’erradicació de les violències masclistes és una feina 
constant que l’Ajuntament de Sant Pol té l’obligació de continuar treballant.

Hem llegit l’article de Junts al darrer ENS 
i, la veritat, ens en fem creus! “Una gestió 
amb poca visió” n’és el títol. 
A continuació, uns quants recordatoris:
L’any 2013 amb Junts al Govern Municipal 
(abans CiU) es comença a “treballar” el 
projecte de l’Institut a Sant Pol de mar.
Junts ens deia literalment a la seva 
publicació Parlem clar de 2020: “del 2013 
al 2015: es busca ubicació per al nou 
institut i es decideix que la més idònia és 
Can Balmanya”. Enhorabona, 2 anys! Això 
sí que és “diligència”. I seguien: “del 2015 
al 2019 es treballa amb la modifi cació 
puntual per la reserva d’equipaments 
i amb el pla parcial del sector PP12 
per poder construir-hi l’institut. La 
modifi cació restarà suspesa fi ns a la 
presentació de l’informe del departament 
d’ensenyament” (que reconeixen que està 
“pendent de sol·licitar”) i que hi havia 
“defi ciències i justifi cacions d’alguns 
aspectes de la memòria i els plànols”. Van 
aprovar la modifi cació del Pla per tenir els 
terrenys l’abril de 2019, un mes abans de 
les eleccions. Col·loquialment diríem que 
es van columpiar durant 4 anys.
El juny de 2019 es confi gura el govern 
ERC-CUP i es troba que ni hi ha terrenys 
(ni la modifi cació aprovada defi nitivament 
ni calendaris per a l’adquisició) ni tampoc 
hi ha cap projecte d’edifi ci. Què havia 
fet el govern de CiU-Junts per Sant Pol? 
Estava clar: vendre fum. No hi havia res.
En 6 mesos el Govern ERC-CUP desencalla 
el projecte de l’Institut-Escola i fa públic el 
desembre de 2019 on es construirà i com 
es pagarà. Així, durant tota la passada 
legislatura anterior Junts va poder 
criticar el projecte, la localització, la 
dimensió, perquè aquest havia passat de 
ser FUM a ser una REALITAT. Es pot fer 
millor o pitjor, i tot és millorable, però es 
va fer en 6 mesos el que des de 2013 Ciu-
Junts no va saber/voler fer. 
Doncs bé, aquests són els fets que Junts 
qualifi ca d’una “gestió amb poca visió”. 
En el seu escrit, Junts també critica que 
les obres han obligat a tancar l’entrada 
principal de l’escola, deixant com a 
única opció entrar i sortir per la part 
del darrere i que “això no preocupava a 
l’anterior govern d’ERC i la CUP”. Volen 
dir que havíem de tancar l’accés principal 
abans que fos necessari? Delirant. Ara, 
l’actual govern ha habilitat un espai on 
les famílies poden acompanyar als i les 
alumnes. Ho celebrem! Ens sembla una 
bona mesura que s’ha pres en el moment 
que s’havia de prendre. Ni més ni menys! 
Se’n diu fer la feina quan toca fer-la!
El resum podria ser:
1. Fer de l’institut-escola de sant Pol una 
realitat, igual a “gestió amb poca visió”
2. Habilitar un aparcament mentre durin 
les obres, igual a “diligència”.
En fi , com diem a Sant Pol: va de sèrio?!



LLEGIR ENS FA

MÉS LLIURES!

REDACCIÓ, DISSENY I MAQUETACIÓ:
CUP Sant Pol de Mar

ENVIA’NS ELS TEUS PUNTS DE VISTA:
santpoldemar@cup.cat

VISITA LA NOSTRA WEB:
santpoldemar.cup.cat

VOLS PARTICIPAR DE LA CUP?
Contacta’ns a santpoldemar@cup.cat
També pots demanar afegir-te al grup 
de  WhatsApp

@cupsantpoldemar

/cupsantpoldemar

@cupsantpoldemar

MÀTRIA O BARBÀRIE
Trenta veus del feminisme català
DIVERSES AUTORES 

Alcen la veu perquè saben que per 
construir la màtria es necessiten a 
totes.
Ser dona en una nació ocupada com la 
catalana proporciona una perspectiva 
privilegiada de la història dels estats 
i del patriarcat. Partint d’aquesta 
premissa, trenta dones de geografi es, 
condicions i professions diferents dels 
Països Catalans presenten les seves 
refl exions davant el col·lapse ecològic, 
democràtic i socioeconòmic que viu la 
nostra societat. Nascudes entre el 1980 
i el 2000, les matriotes van polititzar-se 
entre l’esclat del Procés independentista 
i la quarta onada feminista, en 
moviments i lluites socials. Amb tot, es 
declaren hereves d’una llarga tradició 
d’artistes, intel·lectuals i activistes 
que han volgut conciliar el feminisme 
i el nacionalisme, resignifi cant-lo per 
afavorir una nova manera d’entendre la 
vida en comú, és a dir, una nova manera 
de fer política i de dialogar amb el 
conjunt de la societat.
Alcen la veu des de Castelló o la 
Catalunya Nord per existir més 
enllà dels confi ns administratius 
imposats. Alcen la veu com a pageses, 
politòlogues, empresàries, sindicalistes, 
creients, atees… expertes en el seu 
camp, perquè saben que per construir la 
màtria ens necessiten a totes. 

Afrontem aquestes eleccions en una situació de crisi climàtica, de recursos i social fruit d’un 
sistema depredador de recursos naturals i humans que precaritza la vida de la classe treballa-
dora. Les afrontem també en un moment de retorn de marcs profundament reaccionaris que 
crèiem enterrats, de rearmament dels estats i rellançament de confl ictes bèl·lics.
En aquests darrers anys s’ha fet palès que qui marca l’agenda política i econòmica del país és 
Foment del Treball. El govern d’Aragonés ha seguit fi l per randa les prioritats de l’empresa-
riat. El PSC, portaveu de la Patronal, ha acabat marcant el ritme i la fi  de la legislatura sense 
ni tan sols moure’s de la seva postura inicial. Han convertit el Parlament en una institució 
subsidiària de la política espanyola i s’ha abandonat qualsevol agenda pròpia social i de país, 
aparcant la independència, i ens diuen que no hi ha alternativa, i ens volen resignades.
La CUP venim a garantir que no ens resignarem. Hi ha alternativa i aquesta no és només ne-
cessària sinó que també és possible. La CUP no ens resignarem a les imposicions de l’Estat i 
continuarem lluitant per assolir la independència dels Països Catalans.

El 12M, defensem la Terra!
UN ALTRE PAÍS ÉS POSSIBLE

Ens acostem a l’any de mandat de Junts, de moment encara en solitari i minoria, i veiem com 
es continua prorrogant l’antic servei d’escombraries. Cal recordar que al passat mandat el go-
vern d’ERC+CUP va deixar en procés de licitació un nou contracte del servei de recollida, que 
suposava continuar expandint el porta a porta a més d’altres millores. El govern de Junts amb 
el suport de Més Sant Pol el va aturar, amb l’excusa de voler-hi introduir millores. Gairebé un 
any després el que sabem és que s’ha fet un estudi, amb un cost de diversos milers d’euros, 
que evidentment aposta per l’ampliació del porta a porta.
Tot i que Junts des de l’oposició criticava amb molta duresa el servei de recollida i la retirada 
de contenidors, ara evidentment aposten per ampliar el porta a porta. Arran de l’aturada del 
procés de licitació es veuen obligats a prorrogar l’anterior contracte, i aquesta ampliació tam-
bé afegeix despeses extres, com per exemple la necessitat de llogar un camió perquè l’empre-
sa no està obligada a posar-lo ella en trobar-se en situació de pròrroga de contracte.
També sabem que s’ha encarregat a una altra empresa externa la redacció del plec de condi-
cions del nou concurs, amb una altra despesa de diversos milers d’euros, on es descriuran uns 
serveis no gaire diferents dels que ja es concretaven a l’anterior plec de condicions, aquell cop 
fet pels mateixos tècnics municipals i, per tant, sense un cop afegit.
Igualment sabem que el cost de la taxa de residus es veurà fortament incrementada, i que a 
més s’assumeix que el nou servei tindrà un dèfi cit, quan fi ns al passat mandat aquest servei 
s’autofi nançava tal com marca la llei.
El que no sabem és quan es licitarà el servei, serà aquest any o haurem de prorrogar un altre 
cop el contracte esgotat?
Sigui com sigui, sembla que el govern no té tanta pressa per millorar el servei com feien 
veure. No serem tan mal pensats de creure que ho feien veure com a grollera estratègia elec-
toral, oi?

I ara, què passa amb els residus?


